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Decembra
bodo
volitve
samoupravnih
organov

Konec leta poteče dveletni 
mandat sedanjim samouprav
nim organom. Delavski svet bo 
na seji konec oktobra razpisal 
volitve in imenoval volilne orga
ne, nakar bodo stekla nadaljnja 
volilna opravila. Pomembno 
vlogo v tej aktivnosti ima sindi
kalna organizacija, saj je v sode
lovanju z organizacijo Zveze ko
munistov in ZSMS dolžna evi
dentirati kandidate za posame
zne organe.

Sedanje gospodarske in druž
benopolitične razmere prav go
tovo zahtevajo da bomo v svojih 
okoljih izbrali najodgovornejše 
delavce, ki bodo aktivno delovali 
v delegatskih organih upravlja
nja, usklajevali stališča svojih 
samoupravnih delovnih skupin 
ter odgovorno vodili gospodarje
nje za izpolnjevanje planskih 
nalog in zagotavljanje normalne 
življenjske ravni delavcev. To 
ne bo lahka naloga, saj bo izva
janje dolgoročnega programa 
gospodarske stabilizacije zahte
valo predvsem boljše delo s kva
litetnejšimi učinki in pravičnej
šo delitvijo po vloženem delu.

Vse te naloge je treba izpeljati s 
krepitvijo samoupravljanja, z 
odgovornostjo do gospodarjenja 
z družbenimi sredstvi, da bi se 
tako izognili še vse preveč pogo
stim administrativnim ukrepom 
pri gospodarjenju z rezultati 
dela.

Na volitvah v decembru bomo 
volili vsi delavci, neposredno, 
delegate

— v delavski svet
— v odbor samoupravne de

lavske kontrole in

— v disciplinsko komisijo.

Novi delavskijtfvet po na prvi 
seji izvolil $e s&foje i&^ršilne or
gane in l|||!enwal komisije kot 
pomožne

V neposredno voljene organe 
ne morejo biti izvoljeni delavci s 
posebnimi pooblastili in odgo-
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vernostmi (glavni direktor in di
rektorji sektorjev) in v posamez
ni organ tudi ne delavci, ki so v 
tem organu pravkar delovali že 
dva zaporedna mandata. Isto ve
lja tudi za odbor samoupravne 
delavske kontrole. Sindikat pa 
bo pri evidentiranju kandidatov 
moral bedeti tudi nad tem, da bo 
imela vsaka samoupravna delo
vna skupina po enega delegata v 
delavskem svetu, ter da bodo v 
delavskem svetu zastopani de
lavci tudi po socialni strukturi 
delovne organizacije.

M. Kralj
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V TEJ ŠTEVILKI
Kako prihraniti pri zdravstvu — 
na 5. strani
O pogojih in posledicah predčasne 
upokojitve — na 6. strani
Z mednarodne razstave tekstilnih 
strojev — na 7. strani

V______________ ______________________)

Program dela za pripravo plana 
naše tovarne za prihodnje leto

Direktorji sektorjev in vodje določenih služb so tudi v 
letošnjem letu dobili zadolžitve za pripravo in sodelovanje v 
pripravi plana Predilnice Litija za leto 1984. V položaju, ko 
se izhodišča in problemi spreminjajo že nekaj let, z novimi 
gospodarskimi ukrepi, v teku realizacije postavljenih ciljev, 
je potreba po dobrem premisleku in sodelovanju vseh stro
kovnih služb ob pripravi realnejšega plana, toliko pomemb
nejša.

Celovitost teh problemov in pričakovanih družbeno
ekonomskih težav v naslednjem letu je možno razbrati iz 
uvodnika k programu dela za pripravo plana, zato ga ob
javljamo.

Načrtovanje proizvodnje in 
dohodka za prihodnje leto je po
vsem negotovo, izhajati pa mo
ramo s programom prizadevanj, 
da bi rezultate poslovanja obdr
žali vsaj na letošnji ravni, vse
kakor pa okrepili posredni ali 
neposredni izvoz.

Breme mednarodnih dolgov 
nas bo v naslednjem letu še bolj 
omejevalo, zato si moremo pred
stavljati še slabše pogoje gospo
darjenja od letošnjih. Večina de- 

(Nadaljevanje na 2. strani)

Obiskali so nas predstavniki Republiškega sveta zveze sindikatov 
Slovenije. Delegacijo so sestavljali Marija Pukl in Drago Ščernjavič 
— strokovna delavca pri RS ZSS in Karlo Lemut, sekretar občinske
ga sveta ZSS Litija (na sliki v sredini). Obisk delovne skupine smo iz
koristili tudi za to, da smo opozorili na problem odprave nočnega de
la žensk pri nas, govorili pa smo tudi o beneficirani delovni dobi za 
tekstilne delavce. Več o razgovoru, in sploh o namenu obiska prebe
rite na 3. strani



STRAN 2 LITIJSKI PREDILEC OKTOBER 1983 - ŠT. 20

(Nadaljevanje s 1. strani)
viznega priliva bo usmerjena za 
vračilo zunanjih kreditov, zato 
smemo računati na močno skr
čenje deviznega deleža v našem 
izvozu. Tudi za področje dinar
ske likvidnosti bodo sprejeti 
ukrepi, ki lahko močno spreme
nijo podobo poslovanja naših 
OZD. Iz dohodka bodo postopno 
izločeni nekriti, nerealni in fik
tivni viri dohodka, dohodek bo 
moral postati realnejši pokaza
telj, realnejši tudi v pokrivanju 
potreb osebne, splošne in skup
ne porabe, ki jo bomo morali še 
krčiti. Računati moramo s pora
stom cen nekaterih materialov 
in uslug, ki naj bi na poudarjeni 
osnovi ekonomskih zakonitosti 
in prizadevanjih za vključitev v 
svetovni trg zmanjšali disparite
to cen nekaterih domačih proiz
vodov in uslug. Investirati bomo 
mogli le, če bomo razpolagali z 
dovolj lastnimi investicijskimi 
in obratnimi sredstvi in bo inve
sticija usmerjena v izgradnjo 
objektov ali nakup opreme za 
pospeševanje izvozno orientira

ne proizvodnje. Omejitve in 
družbena kontrola investiranj 
bo močnejša, bila pa naj bi tudi 
usklajena v reprodukcijskih ve
rigah za področje celotnega ju
goslovanskega trga.

Med izbranimi (selektivnimi) 
panogami, kjer naj bi tudi s po
močjo ukrepov družbeno eko
nomske politike naraščala proiz
vodnja, kot izvozno orientirana 
na konvertibilni trg, je tudi tek
stilna industrija, zato bomo mo
rali še posebno skrb posvetiti, 
poleg problemov nabave repro
dukcijskega materiala, prizade
vanjem, kako neposredno ali po
sredno najti ustrezno konverti
bilno tržišče, kjer bo zagotovljen 
boljši in hitrejši iztržek.

Republiška skupščina je spre
jela načrt uresničevanja dolgo
ročnega programa gospodarske 
stabilizacije, ki je praktično po
vzetek vsega že povedanega in 
napisanega o potrebah poveča
ne proizvodnje, produktivnosti 
in izvoza, kvalitetnejše proiz
vodnje in samoupravnega pove
zovanja proizvajalcev na celot

nem jugoslovanskem prostoru. 
Dokument je bolj deklerativen, 
ker ne sloni na stabilnejših os
novah in konkretnih ukrepih, 
zato služi le kot prava usmeritev 
delovanja za vse subjekte gospo- 
darsko-družbenega življenja v 
naši republiki. Ta izhodišča mo
rajo biti kažipot tudi našim sta
bilizacijskim prizadevanjem v 
reševanju nastalih gospodar
skih težav naše najširše družbe
ne skupnosti. O njih pa bo po
trebno še posebej spregovoriti. 
Načeloma ostajamo v letu 1984 
pri ciljih povečane proizvodnje 
in izvoza, povečane produktiv
nosti ob optimalnem izkoristku 
proizvodnih kapacitet, kjer je 
pomembno usklajeno delo vseh 
proizvodnih faz, dobro načrtova
nje razporeditve delovne sile in 
vsaj minimalno zmanjšanje iz
gubljenih ur; pospešeno samou
pravno združevanje in povezo
vanje v reprodukcijski verigi, še 
posebno za potrebe usklajene 
nabave surovin in repro mate
rialov za pospešen skupni izvoz 
in najnujnejše zadovoljevanje

domačih potreb; uresničevanje 
delitve po delu z izboljšano orga
nizacijo dela; prizadevanjih za 
zmanjšanje vseh materialnih 
stroškov, odkrivanjem in izko
ristkom vseh notranjih rezerv, 
zaostreno odgovornostjo do dela 
in temu prilagojeno kadrovsko 
politiko.

Na osnovi le načelnih napove
di ni možno dobro načrtovati, za
to je celotni plan poslovanja na
še delovne organizacije za pri
hodnje leto potrebno pripraviti v 
najboljši varianti (variantah), ki 
jo realno moramo pričakovati. 
Posebno pomembna bo uskladi
tev komercialnih potreb in pro
izvodnih zmogljivosti v izračunu 
najboljšega finančnega rezulta
ta, upoštevati pa bo potrebno 
vpliv investicijskih izvajanj na 
proizvodnjo v prihodnjem letu. 
Dobro zastavljenih ciljev gotovo 
ne bodo »podrla« resolucij ska iz
hodišča federacije in republike 
ter drugi pričakovani zvezni 
ukrepi in zakonske spremembe.

V. K.

40 let od 2. zasedanja AVNOJ-a
Pohod slovenske delegacije na 2. zasedanje AVNOJA — 
29. novembra 1943 v Jajce

A. Bric
9 (Se nadaljuje)

Predno je Božidar Jakac odšel 
v Jajce, je risal mošejo z vitkimi 
minareti, risal pa je tudi musli
manke. Hodili smo ga gledat, se 
smejali in žvižgali zakritim že
nam. Ugotavljali smo ali je stara 
ali mlada, nikakor nismo mogli 
krotiti svojih fantovskih želj po 
nagajivosti. Nekaj nas je bilo še 
zelo mladih in smo se tudi res
nim stvarem smejali. Najbolj 
smešno se nam je zdelo, kako 
gredo verniki v mošejo, si umije
jo noge, potem pa gredo naprej 
bosi in obutev puste namreč zu
naj. To ni bilo norčevanje, am
pak smeh otroške nagajivosti, ki 
je izviral iz neznanja.

V mestu je bilo več malih trgo
vinic, malih delavnic, gostiln in 
slaščičarna. Seveda mi veliko 
denarja nismo imeli. Po cesti so 
tekali otroci in vpili: »Duvana 
dobra«. Imeli so pač več zavojč
kov v časopisni papir zavit nare
zan hercegovski tobak, približno 
za dve tri cigarete. Skoraj vsilji
vo so nam ga ponujali, pa niti 
drago ni bilo. Zelo smešno se 
nam je nekaterim mladim zdelo, 
ko smo odkrili male lokale, kafa- 
ne. Ponavadi so bile to male so
be z nekaj mizami in stoli. V 
njih so stari možakarji, begi, sr- 
kalu »kafu« in pili »rakiju«, neko 
žganje, ki je bilo bolj kislo kot 
pa pekoče. Bilo pa je zelo ime
nitno.

Neko popoldne smo izvedeli, 
da je približno dobro uro hoda iz 
mesta nekje na Livanjskem po
lju, zasilno letališče in da sta 
tam dva partizanska aviona. Bi
la je zanimiva novica in večja 
skupina nas si je šla to ogledat.

Letališče smo kmalu našli in 
tudi dva dobro zamaskirana 
aviona. Eden je bil lovec šolski

Henšel, drugi pa je bil lahki 
bombnik DO 17 (Dornier). Nič 
posebnega veliko ni bilo videti. 
Ni bilo dovolj, da smo jih gledali, 
morali smo jih še potipati.

Drugi dan je v Livno prišla 
večja skupina oficirjev, med nji
mi je bil tudi Slika-Tone Sotler, 
ki je bil v Vrhovnem štabu s tov. 
Kardeljem — spremljevalec. Sli
ka je že v Jajcu zvedel, da smo 
mi v Livnu. Povedal mu je gene
ral Avšič, zato nas je v Livnu ta
koj poiskal. Bil je Albinov dober 
tovariš, pa tudi jaz sem ga po
znal iz Baze 21. Snidenje je bilo 
veselo, pripovedoval nam je, ka
ko so potovali s Krištofom v Vr
hovni štab. Zelo zaupno nam je 
povedal, da sedaj odhaja s še
fom I. vojne misije NOV in POJ 
pri zahodnih zaveznikih v Kai
ro, kjer imajo zahodni zavezniki 
svoj glavni štab. Šef misije pa je 
bil Ivo Ribar-Lola, dosedanji se
kretar S KO Jugoslavije.

Ker zavezniški avioni niso 
mogli prileteti na Glamočko po
lje zaradi slabega vremena na 
Jadranu, so sklenili, da se odpe
ljejo z našim DO 17 do Italije. 
DO 17 je bil lahki dvomotorec, v 
prostor za bombe pa se je lahko 
stlačilo okoli 7 do 8 ljudi. Vozil 
ga je Džemil Bukovac, ki je z 
njim tudi pobegnil k partiza
nom. Drugi dan dopoldan smo 
slišali, ko je DO 17 preletal Li
vno in se usmeril proti severu 
na Glamočko polje. V Livnu na
mreč ni mogel vzleteti, zato je 
odšel na Glamočko polje, kjer je 
bila steza bolj trda. Tu bi se mo
rala naša delegacija tudi vkrca
ti.

Pozno popoldne se je Slika vr
nil v Livno, bilo je 27. novembra, 
spremil je težko ranjenega pol
kovnika Milojeviča, ki je bil tudi

član delegacije za Kairo, v tam
kajšnjo bolnico. Povedal je stra
šno novico. Ko so se na Glamoč- 
kem polju vkrcali v DO 17, je iz
za hriba priletel nemški Henšel, 
šolski dvokrilec. Ko je opazil DO 
17 na vzletni stezi, se je takoj 
obrnil in pričel mitraljirati.

Spustil se je povsem nizko in 
kar z roko odmetaval bombe na 
nas. Letalo je bilo večkrat zade
to in je pričelo goreti. Ob letalu 
je bilo šest mrtvih, med njimi tu
di Ivo Ribar-Lola in dva oficirja 
zavezniške misije pri Vrhovnem 
štabu.

Kako je nemški avion našel 
naše letalo ravno ob vkrcavanju 
nismo izvedeli. Lahko da je bil 
redni kontrolni prelet ali pa je 
letalo izdal ustaški radiotelegra
fist, skrit v Livnu. Če bi bilo leta
lo v zraku, bi sovražnemu Hen- 
šlu gotovo ušlo. Težak udarec 
smo vsi sprejeli z velikim nemi
rom, saj je bilo očitno videti, da 
je konspiracija v Livnu slaba. 
Saj so nas že otroci poznali in 
govorili: »To su vječnici, idu Ti
tu, u Jajce!«

Že drugi dan je prišlo iz Jajca 
sporočilo, naj takoj pridemo tja. 
Popoldan smo se naložili na ka
mione in odpeljali iz Livna v 
precej visoko pobočje. Tu je bilo 
že precej snega in na kamionih 
nam je postalo zelo hladno, 
oster veter in mraz sta nam po
časi lezla do kosti. Prišli smo v 
Bugojno.

Iz Bugojna smo prešli v dolino 
Vrbasa in skozi Dolnji Vakuf do 
Jajca. Malo pred mestom smo se 
izkrcali iz kamionov. Most čez 
reko Vrbas je bil porušen, s ka
mioni nismo mogli čez, prišlo se 
je le peš. Odšli smo proti mestu. 
Ko smo prišli v Jajce, je bila že 
pozna noč. Namestili so nas v 
večji zgradbi, v gimnaziji. V veli

ki sobi je bilo nekaj slame, kjer 
smo hitro pospali.

Zjutraj sta nas obiskala tova
riša Edvard Kardelj in Boris Ki
drič, po kratkem razgovoru sta 
odpeljala delegate na drugo 
stran mesta, v zaklonišča ob to
varni »Elektrina«. Tu so pri
pravljali gradivo za zasedanje, 
ki se je pričelo zvečer. Našo za
ščitno četo pa so odredili v zase
do na pokopališče nad mestom.

V mestu je vladalo vojno sta
nje, povsod si videl straže in za
sede, vsako gibanje je bilo pre
povedano. Mesto je bilo kot izu
mrlo. Večkrat so se čez dan pri
kazala sovražna letala, nekaj
krat zaokrožila nad mestom in 
spet odletela. Verjetno so sumili, 
da se tu nekaj pripravlja, zato so 
mesto slikali iz zraka. Tudi naše 
protiavionske zasede niso stre
ljale, da se niso izdale sovraž
niku.

Popoldan se je Albin vrnil iz 
zasede, k nam so prišli Karde
ljevi spremljevalci, ki so bili že 
nekaj časa v Vrhovnem štabu. Z 
vsemi smo se dobro poznali, saj 
smo bili skupaj na Bazi 20 in 21. 
Ti borci so bili Jože Modic-Ižanc, 
Tomo Jože-Kopač in Henrik Mi- 
klavec-Henrik. Peljali so nas v 
trdnjavo nad mestom in nam 
razkazali mesto, ki leži pod trd
njavskimi razvalinami kot na 
dlani. To je prelepo mesto, stis
njeno med visokimi hribi in po
bočji, z veliko industrije. Pod sa
mo trdnjavo so po hribu gosto 
nasejane male hišice v značil
nem turškem slogu, med njimi 
pa so tudi večje »begovske«. Vse 
so krite z ozkimi lesenimi skod- 
ljami. Bil je čudovit pogled, ko 
da bi lastovke zgradile svoja 
gnezda na visokem hribu. Tu se 
je tudi videlo, da je mesto več
krat menjalo lastnika, veliko hiš 
je bilo porušenih in požganih.
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S sestanka predstavnikov RS ZSS
Nočno delo ponovno 
pred skupščino

V sredo, 12. oktobra je delovna skupina Republi
škega sveta Zveze sindikatov Slovenije obiskala našo 
konferenco osnovnih organizacij sindikata. Delovno 
skupino je vodila članica predsedstva RS Marija Pukl. 
Namen razgovora je bil informirati o političnih raz
merah v delovni organizaciji, o dosedanjih aktivnostih 
pri uresničevanju dolgoročnega programa gospodar
ske stabilizacije, uveljavljanju vloge sindikata v seda
njih zaostrenih družbenih in gospodarskih razmerah 
ter o uresničevanju sprejetih sklepov in stališč repu
bliškega sveta ZSS. Na popoldanski seji predsedstva 
občinskega sindikalnega sveta pa so ocenili dopoldan
ske razgovore v osnovnih organizacijah in spregovori
li o aktivnosti občinskega sindikalnega sveta.

Obisk delovne skupine 
smo izkoristili tudi za to, da 
smo opozorili na problem od
prave nočnega dela za žene v 
naši delovni organizaciji, ki 
je verjetno enak v vsem pri
marnem delu tekstilne indu
strije Slovenije. Pri izvaja
nju dolgoročnega programa 
gospodarske stabilizacije bo 
potrebno zahtevati tudi real
no opredelitev možnosti uki
nitve nočnega dela za žene v 
tekstilni industriji. Razpravo 
bomo morali sprožiti na vseh 
nivojih sindikalne organizi
ranosti in predvsem preko 
delegacij v skupščini SR Slo
venije, kot podpisnici med
narodne konvencije. Na os
novi dosedanjih sklepov in 
priporočil, naj bi bilo nočno 
delo za žene odpravljeno že 
do leta 1978. Na osnovi teh 
sklepov je potrebno komite
ju za delo ŠR Slov. pošiljati

Tla (klanec) pred prehodom
iz predilnice bombaža v pre
dilnico sintetike v 1. nad
stropju so močno načeta in 
delavci, ki ga uporabljajo, 
morajo paziti, da se ne po
škodujejo. Posebej je otež- 
kočena tudi vožnja vozičkov 
s predprejo. Zadnje naročilo 
za popravilo tega je bilo od
dano že pred meseci in prav 
bi bilo, da bi to že popravili.

programe postopne ukinitve 
nočnega dela sprejete na sa
moupravnih organih. Ti pro
grami so bili v naši delovni 
organizaciji že v boljših po
gojih gospodarjenja težko iz
vedljivi, v zaostrenih pogojih 
pridobivanja dohodka pa se 
je uresničitev še bolj odmak
nila. Problem je tako z inve
sticijsko izgradnjo in nabavo 
pretežno uvožene opreme 
kot tudi v rentabilnosti pro
izvodnje na tako dragih de
lovnih pripravah.

Po zadnjem programu, ki 
smo ga sprejeli leta 1982, bi s 
posodobitvijo opreme (naba
va predilnih strojev z avto
matskim snemanjem) odpra
vili nočno delo za 27 delavk, 
od skupnega števila 482, ko
likor jih je ob polletju 1982 
delalo tudi ponoči. Investici
ja pa bi poleg 5 milijonov 
nemških mark zahtevala še 
dinarska vlaganja za grad
bena in inštalaterska dela 
ter uvozne dajatve. Ker mož
nosti za nabavo opreme s 
konvertibilnega področja 
praktično ni, smo opustili v 
tem srednjeročnem obdobju 
tudi ta načrt in se lotili poso
dobitve prstančnih strojev z 
uvozom s klirinškega po
dročja, brez avtomatskega 
snemanja, s čemer se je 
odložila tudi realizacija pro
grama za postopno zmanjša
nje števila delavk v nočnem 
delu.

Delovno skupino RS ZSS 
smo opozorili na to, da no
čnega dela sami še precej ča
sa ne bomo mogli odpraviti 
in da se je potrebno odločiti 
kaj je z realizacijo podpisa
ne mednarodne konvencije 
in se v skupščini SR Sloveni
je opredeliti ali bomo spreje
to obveznost realizirali s so
delovanjem širše družbe ali 
z družbeno delitvijo dohodka 
vsaj omogočili, da bo tekstil
na delavka za ta posebno te
žak delovni pogoj vsaj pri
merno nagrajena, če ga že 
odpraviti ne moremo.

Prah, ki se nabira na ceveh klimatskih naprav in stropih 
v predilnici bombaža je nujno zlo v naših pogojih dela, pa 
vendarle bi se z vestnim in rednim čiščenjem ta požarna ne
varnost zmanjšala.

Govora je bilo tudi o vpra
šanju beneficirane delovne 
dobe za posamezna dela v 
tekstilni industriji, o čemer 
naj bi se odločilo prihodnje 
leto. Pri tem je članica pred
sedstva RS ZSS Marija Pukl 
opozorila tudi na možnost 
skrajševanja delovnega časa 
po Zakonu o delovnih raz
merjih, ki bi po njenem mne
nju prej kot beneficirana de
lovna doba omililo težo de
lovnih pogojev. Vsekakor pa 
bodo finančne posledice ka
terekoli odločitve morale no
siti organizacije združenega 
dela same in na pomoč širše 
družbene skupnosti pri tem 
ni računati.

Izhodišče reševanja vseh 
problemov s področja huma
nizacije dela pa je seveda v 
ustvarjenem dohodku. Pri
dobivanje ovirajo številne, 
predvsem administrativne 
ovire, saj tekstilna industri
ja, ki je v svoji osnovni de
javnosti predenja vezana 
okrog 85 % na uvožene suro

vine, ne more normalno po
slovati in uresničevati spre
jetih družbenih obveznosti s 
sedanjim 47,3 % od ustvarje
nih deviznih sredstev. Poslo
vanje na račun iznajdljivosti 
in nenehnega naprezanja 
delavcev ne more biti dolgo
ročna usmeritev, ki ne omo
goča niti samoupravnega po
vezovanja v reproverigi niti 
izvoza tekstilnih izdelkov vi
šje stopnje predelave. Te 
probleme je treba razrešiti 
pred načrtovanjem planskih 
obveznosti za prihodnje leto 
in tudi pri izvajanju dolgoro
čnega programa gospodar
ske stabilizacije, zato smo v 
razgovorih opozorili tudi na 
ta problem, ki se ga moramo 
lotevati še predvsem v dele
gatskih skupščinah. M. K.

Kako izvajamo sprejete 
naloge sindikata pri nas, pa 
preberite v prispevkih Vere 
Briceve, Vinka Keržana in 
Jolande Jakičeve, ki jih ob
javljamo v nadaljevanju.

Zmanjševanje vseh 
oblik neproduktivne 
režije

Uvodoma naj pojasnim, da je 
naš srednjeročni plan kadrov za 
obdobje 1980—1985 predvideval 
zmanjševanje števila zaposlenih 
delavcev. Plan zmanjševanja za
poslovanja je temeljil predvsem 
na zboljšanju proizvodnega pro
cesa z uvedbo modernejše teh
nologije z ureditvijo klimatskih 
pogojev. Zaradi znanih težav pri 
zagotavljanju surovin zaposlo
vanja v celoti ne bomo zmanjša
li tako, kot je predvidel srednje
ročni program zaposlovanja.

Že v juliju leta 1981 je delav
ski svet delovne organizacije 
sklenil, da novih delavcev do 
nadaljnega ne bomo sprejemali 
in zato je bilo potrebno vsako 
upokojitev oziroma fluktuacijo 
delavcev nadomestiti z preraz

poreditvijo znotraj delovne or
ganizacije in porazdelitvijo del 
in nalog. Takšno stanje je traja
lo skoraj leto dni in v tem času 
smo sklenili delovno razmerje le 
s 15 delavci za opravljanje del 
in nalog v proizvodnem sektor
ju, za stroji. Tudi zaposlovanje 
novih delavcev v drugi polovici 
leta 1982 in letošnjem letu se ni 
bistveno spremenilo, fluktuacijo 
in upokojitve nadomeščamo v 
celoti le v proizvodnem sek
torju.

Analizirali smo tudi stanje re
žijskih delavcev in ugotavljali, 
da so še notranje rezerve in da 
se lahko produktivnost z boljšo 
organizacijo dela in z ustreznej
šimi porazdelitvami del in nalog 
še poveča.

Eden izmed vzrokov, da smo 
pristopili k reorganizaciji proiz
vodnega sektorja in sektorja 
vzdrževanja je bila tudi ugoto
vitev, da so predvsem pri čistil- 

(Nadaljevanje na 4. strani)
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Zmanjševanje vseh oblik 
neproduktivne režije

(Nadaljevanje s 3. strani)
nih kolonah in remontnih sku
pinah še velike notranje rezerve.

Velik problem, če lahko temu 
rečemo tako, pa je skupina de
lavcev z zmanjšano sposobnost
jo za opravljanje dela in delovni 
invalidi. Ne moremo trditi, da 
smo zanje naredili dovolj, da bi 
jih ustrezneje zaposlili. Samo
upravni organi v delovni orga
nizaciji so do danes sprejeli že 
več sklepov o tem, da je stroko
vna služba v delovni organizaci
ji dolžna izdelati analizo in poi
skati za naše invalide bolj pro
duktivna in koristnejša opravi
la. To ne bi bila samo rešitev za 
delovno organizacijo, temveč 
tudi za bolne delavce, saj je za 
njihovo osebno počutje bolje, da 
so koristneje zaposleni. Vsi sku
paj moramo priznati, da smo na 
tem področju zatajili.

Manjši premiki pa so bili 
kljub temu že storjeni, saj smo 
skoraj omejili zaposlovanje de
lavcev z zmanjšano sposobnost

jo v zbiralnici cevk in skušamo 
invalide zaposliti znotraj proiz
vodnih oddelkov, kjer opravlja
jo pomožna dela pri strojih in 
predvsem skrbe, da so stroji red
no čiščeni, kar olajša delo po- 
služevalk strojev.

Tudi v neproizvodnih sektor
jih skrbimo, da ne zaposlujemo 
neproduktivno. Trdimo lahko, 
da dosledno izvajamo letne na
črte zaposlovanja in o kakršnih 
koli odstopanjih o zaposlovanju 
na režijskih delih in nalogah ob
veščamo oziroma pridobimo so
glasje samoupravnih organov v 
delovni organizaciji.

Posebno skrb nam predstav
ljajo naši štipendisti. Zal je bila 
na tem področju naša štipendij
ska politika nekoliko zgrešena 
in smo štipendirali preveč eko
nomskih tehnikov, tako da jim v 
delovni organizaciji lahko zago
tovimo le opravljanje pripravni
ške dobe, pomagali pa jim bomo 
pri nadaljnjem zaposlovanju.

V. B.

Gibanje produktivnosti dela 
in povečanje realnega dohodka

Namen vseh rekonstrukcij in 
modernizacij je gotovo poveča
nje fizičnega obsega proizvod
nje in kvaliteta proizvodnje. S 
končano takšno investicijo v le
tu 1980 se je obseg naše proiz
vodnje res povečeval. Največji 
skok je bil dosežen iz leta 1980 
na leto 1981, to je ZA 12 %, v letu 
1982 se proizvodnja ni povečala, 
v tem letu pa se po periodičnih 
obračunih povečuje za 4 % pri 
enojni preji. Tako ocenjujemo 
tudi na koncu leta. Proizvodnja 
sukalnice in previjalnice je od
visna od kupcev, če želijo prejo 
previto ali presukano. Ker se je 
z boljšo organizacijo dela, ob 
višji proizvodnji, zmanjšalo šte
vilo delavcev, je rasla tudi proiz
vodnja na zaposlenega, to je fizi
čna produktivnost dela. Tako je v 
letu 1981 poskočila za 12 %, v letu 
1982 za 4 %, letos pa jo ocenjuje
mo na minimalno rast, ker so 
objektivni pogoji poslovanja 
vedno težji. Produktivnost izra
čunavamo na reprezentančni 
proizvod, to je preračunavanje 
celotne proizvodnje (enojne, su
kane, previte in preje efektnih 
sukancev) z določenimi koefici
enti za bazno številko 34 enojne 
preje Wc, zato pride do določe
nih odstopanj, če proizvodnje ne 
preračunavamo na skupno eno
to.

Na rast produktivnosti vpliva 
tudi nešteto faktorjev, na katere 
s svojim delom ne moremo vpli
vati. Skrbimo, da s pravilnim 
razporejanjem delavcev zago
tavljamo čim manj motenj v 
medfazni proizvodnji, to doseže
mo s pravilnim načrtovanjem 
rednih dopustov, ne moremo pa 
predvideti bolniških in ostalih 
izostankov, ki zmotijo proizvod
ni proces. Boljši ali slabši tek 
proizvodnje je odvisen tudi od

vrste in kvalitete vložene suro
vine v proizvodnjo, ki zahteva 
mnogokrat maksimalne napore 
delavk za minimalne efekte. Mo
čan vpliv na tek proizvodnje ima 
tudi večje nihanje temperatur
nih razlik v obratu, ker moremo 
s klimatskimi napravami v pro
izvodnih prostorih v glavnem le 
menjavati zrak. To so glavne ob
jektivne težave, ki nam bodo še 
vedno nagajale. Prizadevamo si 
dvigniti produktivnost dela na 
račun boljše organizacije dela, 
ne pa fizičnega izrabljanja de
lavk, čeprav zaradi opisanih in 
še drugih težav večkrat tako iz
pade.

Ob rasti vrednosti dolarja od 
začetka tega leta do 30. 9. 1983 
za 76 % in na drugi strani ob po
gojih rasti produktivnosti dela, 
realnega dohodka ne moremo 
nikoli doseči. Ko smo v avgustu 
mesecu pripravljali predlog no
vega cenika naše preje za repu
bliško skupnost za cene, smo v 
analizi ugotovili, da so se cene 
vseh vrst preje od leta 1979 pre
ko zadnjega potrjenega cenika v 
januarju 1983 dvignile za 
131,5 %, vrednost ameriškega 
dolarja za 450 %, cena surovin 
pa do 594,7 %. Ti podatki odgo
varjajo hkrati na vprašanja o gi
banju naših materialnih stro
škov in politiki cen naše delovne 
organizacije. Kot primarni pro
izvajalci smo odvisni še od 85 % 
uvoza surovin, v strukturi cene 
pa predstavlja vrednost mate
riala 65 % vrednosti. Poznamo 
še povečanje cen električne 
energije, embalaže in drugih 
materialov, ki jih z naj večjo pro
duktivnostjo ne bi mogli dohaja
ti. To spoznanje se odraža tudi v 
primerjavi celotnega prihodka s 
porabljenimi sredstvi, to je eko
nomičnosti, ki je z leti v upada
nju.

Stabilizacijske programe 
sprejemamo vsako leto sproti, 
glede na spremenjene pogoje 
poslovanja, tako da bi si vsi pri
zadevali izkoristiti vse notranje 
rezerve. Vemo, da smo zmanjša
li število odpadkov surovin, jih 
predelali za slabše kvalitete pre
je ali pa jih prodali. Skrbneje 
obnavljamo tudi stare zaboje, da 
bi jih večkrat obrnili.

Za vse investicijske odločitve 
vodimo najširšo razpravo preko 
samoupravnih delovnih skupin 
do delavskega sveta in objav v 
našem listu »Litijski predilec«. 
Vseskozi smo gradili z zagotov
ljenimi lastnimi sredstvi po tre
nutnih in obetavnih zmožnostih, 
tako načrtujemo tudi v tem in 
prihodnjem letu zamenjavo 
22 kom. iztrošenih prstančnih 
strojev z vzhodnonemškimi po
nudniki, gradimo nadomestno

skladišče in spremljajoče objek
te oziroma prostore, ki jih zahte
va rekonstrukcija (transforma
torska postaja idr.).

Programe SIS družbenih de
javnosti (skupna poraba) in 
splošne porabe obravnavamo in 
sprejemamo vsako leto, spreje
mali pa smo tudi njihove teme
lje srednjeročnih planov in sa
me plane. Naše delegacije v 
skupščinah omenjenih teles so 
gotovo najaktivnejše v občini, 
delujejo pa usklajeno s stališči 
delavskega sveta ali referen
dumskih odločitev, če je vpraša
nje referenduma. Ko ob pritisku 
na določene investicijske odloči
tve s strani D PO nismo dobili 
pravega odgovora na postavlje
na vprašanja, so nas izučila, da 
vztrajamo na zahtevah naših de
legatov oz. delovnega človeka.

V. K.

Zagotavljanje socialne varnosti 
delavcev

Prvi pogoj za zagotavljanje 
socialne varnosti delavca oz. 
njegove družine je dobro delo in 
gospodarjenje oz. uveljavljanje 
načela delitve po delu in rezul
tatih minulega dela. Torej samo 
z delom si lahko zagotovimo ta
ko dober osebni kot družbeni 
standard.

Pri ugotavljanju socialnega 
standarda oz. njihovih družin 
smo v letu 1981 izdelali analizo, 
s katero smo skušali na podlagi 
podatkov o njihovih prejemkih 
ugotoviti ali morda v naši DO 
obstaja tako imenovana social
na ogroženost. V populacijo smo 
tako zajeli delavce z najnižjim 
osebnim dohodkom, samohra- 
nilke-ce in pri kasnejših ugo
tavljanjih tudi delavce s tremi 
ali večjim številom otrok. Pred
vsem smo prišli do spoznanja, 
da ni socialno ogroženih delav
cev, da pa nekatere delavke (sa
mohranilke) ne uveljavljajo pre
živnine za svoje otroke.

Seveda lahko trdimo, da v do
ločenih primerih pride do mate
rialnih oz. finančnih težav npr. 
ko je mati samohranilka dlje ča
sa v bolniškem staležu. Vzrok za 
nizek osebni dohodek na dru
žinskega člana je tako največ
krat dolgotrajni bolniški stalež 
delavca in nekateri socialni 
vzroki. Torej ne gre za določeno 
populacijo delavcev, vendar gre 
za specifične primere. V naši 
DO prejemajo na podlagi samo
upravnega sporazuma o osno
vah in merilih delitve sredstev 
za osebne dohodke najnižji 
osebni dohodek delavci-delav- 
ke, ki opravljajo dela in naloge 
zbiralca cevk. Ta dela in naloge 
so glede na zahtevnost del naj
nižje točkovno ocenjene v pri
merjavi z ostalimi, poleg tega 
pa ti delavci ne prejemajo tudi 
dodatkov, ki izvirajo iz pogojev 
dela, zato je dohodek v primer
javi z ostalimi nekoliko nižji. 
Najnižji osebni dohodek se gi
blje okoli 10.000 din.

ca
izboljšamo le z ustreznejšim 
vrednotenjem proizvodnega de
la skladno z načelom delitve po 
delu.

Vemo, da lahko položaj delav- 
z nizkim osebnim dohodkom

Za delavca, ki pa si z lastnim 
delom (npr. zaradi bolezni) ne 
more zagotoviti socialne varno
sti, pa je zagotovljen solidar
nostni sistem.

(Npr. v naši DO pripada po 
poslovniku komisije za pomoč 
članom DO neka minimalna po
moč v primeru da je delavec v 
bolniškem staležu dalj od 2 me
secev). Seveda pa je v trenutku 
materialne težave delavca oz. 
posameznika tudi nujno sodelo
vanje z nekaterimi strokovnimi 
službami izven DO.

Predvsem pa moramo posveti
ti skrb tudi zdravstvenemu var
stvu delavcev. Lahko trdimo, da 
je zdravstveno varstvo v okviru 
DO urejeno, imamo svojega 
obratnega zdravnika, ki poleg 
osnovnega zdravljenja dela tudi 
preventivne zdravstvene pregle
de in nas sproti seznanja z 
zdravstvenim stanjem posamez
nikov. Velik poudarek dajemo 
tudi izboljševanju delovnih po
gojev oz. posodabljanju delov
nega procesa, kajti znano je, da 
so tisti delavci, ki delajo v ne
ustreznih delovnih pogojih in v 
neustreznih medsebojnih delov
nih odnosih mnogo bolj nagnje
ni k obolenjem, zato je potreben 
tudi velik poudarek na varstvu 
delovnega in življenjskega oko
lja. Zato se pri nas ukvarjamo 
tudi z vprašanjem invalidnosti 
in zaposlovanja delovnih inva
lidov, kar pa je glede na delovni 
proces zelo otežkočeno. Trenut
no zaposlujemo skupno 52 de
lovnih invalidov, od tega 44 del. 
invalid. III. kategorije in 8 inva
lidov II. kategorije (med delov
nimi invalidi je 38 žena).

Poleg tega zaposlujemo še de- ■
lavce brez statusa delovnega in
valida, ki so zaradi zmanjšane 
delovne zmožnosti razporejeni 
na opravljanje lažjih del in na
log. Na podlagi samoupravnega 
sporazuma o osnovah in merilih 
delitve sredstev za osebne do
hodke ima delavec brez statusa 
delovnega invalida, v primeru 
da ima 25 let delovne dobe v DO 
pravico do istega OD kot ga je 
prejemal pred razporeditvijo. V 
primeru, da ne izpolnjuje teh 
pogojev pa ima pravico do pre-
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jemanja istega osebnega dohod
ka samo 6 mesecev.

V letošnjem letu smo sprejeli 
tudi pravilnik o termalnem 
zdravljenju delavcev, s katerim 
skušamo zagotoviti bolnemu de
lavcu zdraviliško zdravljenje, če 
je to za izboljšanje njegovega 
zdravstvenega stanja nujno po
trebno. Delovna organizacija 
zagotovi tudi delavcu iz sred
stev skupne porabe plačilo 
zdravstvenih storitev kot oskrb
nih stroškov in to v primeru, ko 
je delavec v DO zaposlen več 
kot 20 let in pri katerem doho
dek na družinskega člana ne 
presega 50 % povprečnega oseb
nega dohodka v Sloveniji za 9 
mesecev preteklega leta. V ne
katerih primerih pa za plačilo 
oskrbnih stroškov damo poso
jilo.

Za boljše počutje delavcev je 
pomembna tudi urejena prehra
na med delom, kar je pogoj za 
zdravje, večjo delovno učinkovi
tost in boljše počutje delavcev 
na delu. Organiziran imamo 
brezplačni topli obrok.

Organizirano imamo tudi le
tovanje v lastnih počitniških

enotah, vsako leto pa sindikal
na organizacija pošlje na brez
plačno letovanje približno 40 
delavcev. Predlog za brezplačno 
letovanje predlagajo osnovne 
organizacije sindikata na pod
lagi dogovorjenih kriterijev. Le
tovanje pa si lahko delavec iz
bere sam v naših počitniških do
movih.

Po samoupravnem sporazumu 
o oblikovanju in uporabi sred
stev skupne porabe pa je možna 
tudi solidarnostna pomoč in 
sicer:

1. pomoč družini delavca, ki 
je umrl zaradi posledic nesreče 
pri delu

2. pomoč delavcu v primeru 
trajnejše bolezni

3. pomoč delavcu ob smrti ož
jega družinskega člana

4. enkratna pomoč delavcu 
ob elementarnih nesrečah

5. enkratna pomoč ob nastan
ku invalidnosti

6. enkratna letna obdaritev 
upokojencev
in še nekatere druge solidarno
stne pomoči. Za ta namen zago
tovimo vsako leto sredstva v 
planu skupne porabe.

J. J.

Program ukrepov 
za nadaljnje zmanjševanje 
porabe v občinski 
zdravstveni skupnosti

Pokrijmo se toliko,
kolikor 
zmore odeja

Zdravstveno varstvo je področje, ki vključuje vse delo
vne ljudi in je zato v naši družbi deležno posebne skrbi. Za
radi tega mora biti zdravstvena služba močno razvejana, po
trebno je prilagajanje njene organiziranosti, uvajanje novih, 
sodobnejših načinov zdravljenja, izgradnja novih zdravstve
nih kapacitet. Z uresničevanjem take družbene politike smo 
dosegli tako visok zdravstveni standard, s kakršnim se lah
ko ponašajo v ekonomsko najbolj razvitih državah.

Gospodarske težave pa 
zahtevajo, da se tudi na po
dročju zdravstva spustimo 
na realnejša tla. Stroški 
skupne porabe, kjer zdrav
stveno varstvo zajema velik 
del, moramo uskladiti z real
nimi možnostmi. Spoznali 
smo že, da ne moremo trošiti 
več kot imamo. Skratka, 
sprejeti in tudi uresničevati 
moramo tak program ukre
pov, ki bo zagotovil usklaje
vanje porabe z možnostmi.

Konec septembra so dele
gati na skupni seji zbora 
uporabnikov in zbora izva
jalcev skupščine občinske 
zdravstvene skupnosti so
glasno sprejeli konkretne 
naloge — pred tem so že 
analizirali sedanje stanje — 
da bi zmanjšali porabo te

skupnosti. Ob tem pa naj se 
zdravstveni standard ne bi 
občutno zmanjšal.

Poglejmo si 
nekaj teh nalog!

Stroški zdravstvenih stori
tev bodo nižji z zmanjša
njem ambulantno-speciali- 
stičnega in bolnišničnega 
zdravljenja, ki bo prišlo v po
štev le pri ekonomsko in 
strokovno utemeljenih pri
merih. Zato se bo Zdravstve
no varstvo Litija dogovorilo 
z Univerzitetnim kliničnim 
centrom iz Ljubljane o deli
tvi dela, v pisni obliki.

V Litiji bodo zaposlili spe
cialista za medicino dela. Ta
ko bo poskrbljeno za preven
tivno zdravljenje vseh delav

cev ozdov in zasebnikov; 
zmanjšali se bodo stroški 
neposrednega zdravljenja 
(manj nesreč pri delu, posle
dic poklicnih bolezni itd). 
Stroški za specialista medi
cine dela pa bodo v celoti kri
le delovne organizacije in za
sebniki.

V litijskem zdravstvenem 
domu so že znižali stroške za 
specialistične preglede dru
god. Stroški na posameznika 
pa se lahko še znižajo tako: 
da uporabniku zaračunajo 
storitve, ki po samouprav
nem sporazumu o uresniče
vanju zdravstvenega varstva 
presegajo dogovorjene stan
darde; da se uvede medicin
ska dokumentacija, ki jo 
ima posameznik s seboj ko 
gre na specialistični pregled 
(da se ne bi po nepotrebnem 
ponavljale drage preiskave 
in druge zdravstvene stori
tve); in da se zaostri kriterij 
pri odobravanju najdražjih 
preiskav. S kliničnim cen
trom se bodo dogovorili o or
ganiziranju diabetološke po
svetovalnice in ambulante 
za alkoholike.

Vsakdo mora dokazati 
upravičenost oprostitve pla
čila participacije uporabni
kov, sicer ne bo oproščen te
ga plačila. Tisti, ki ne bo 
imel potrjene zdravstvene iz
kaznice, bo plačal celotne 
stroške zdravljenja. To ne 
velja za nujne primere.

Sproti bodo spremljali po
datke o predpisovanju zdra
vil, ki jih zbira zdravstveni 
informacijski center iz Lju
bljane, ter nepravilnosti od
pravljali. Zdravnik bo preso
jal kolikšno količino zdravil 
bo predpisal, da bi odpadel 
nepotrebni ponovni obisk pri 
njem zaradi recepta.

Zdravstveno varstvo Liti
ja, Klinični center Ljubljana 
in Zasavski zdravstveni dom 
in bolnica Trbovlje se bodo 
dogovorili o medsebojnem 
dopolnjevanju prevozov z re
šilnimi avtomobili. Pri tem 
lahko uporabljajo UKV ra
dijske zveze in odpade mar
sikatera prazna vožnja v eno 
smer. Če upravičenec reše
valnega prevoza soglaša, 
lahko uporabi lasten prevoz 
le, če stroški niso večji kot 
sicer. Te pa dobi povrnjene.

Odobravanje zdraviliške
ga zdravljenja bo odslej pra
viloma omejeno le za podalj
šano bolnišnično zdravlje
nje. Konsilij zdravnikov iz 
Litije lahko odobri takšno 
zdravljenje, če tako predlaga 
konsilij zdravnikov iz klini
ke ali bolnišnice in pa, če gre 
za zdravljenje, ki bi bilo z 
medicinskega stališča izena
čeno z nujno potrebnim po
daljšanim bolnišničnim 
zdravljenjem.

Čas zdraviliškega zdrav
ljenja pri neposredno podalj
šanem bolnišničnem zdra
vljenju določi konsilij zdrav
nikov iz bolnice, pri ostalih 
pa je omejen na 14 dni. Za te 
plača stroške medicinskih 
uslug občinska zdravstvena 
skupnost, stroške nastanitve 
in prehrane pa vsak sam. 
Enako velja za borce NOV, 
le da tu poravna občinska 
zdravstvena skupnost vse 
stroške.

Zaostrili bodo kriterije za 
odobravanje bolniškega sta- 
leža. Stroške nadomestil 
osebnih dohodkov je treba 
znižati že do konca leta za 
toliko, da ne bo presežena 
planirana postavka za te na
mene. Bolniški stalež zaradi 
nege družinskega člana je 
možen le, če res ni druge 
možnosti. Dosledno bodo 
preverjali utemeljenost bol
niškega staleža tistih, ki ne 
stanujejo v litijski občini in 
ki jim »bolniško« odobri 
zdravnik v kraju kjer dela
vec stanuje.

Delavec, ki mu je odobren 
bolniški stalež v kraju izven 
naše občine, mora v treh 
dneh o tem obvestiti izbra
nega zdravnika v zdravstve
nem domu Litija.

Dolžnost vsakega delavca 
je, da obvesti svojo delovno 
organizacijo o svoji odsotno
sti, drugače se šteje za ne
opravičeno odsotnost. Pri 
bolniškem staležu pa lahko 
ustrezna služba naše tovar
ne o tem obvesti še izbrane
ga zdravnika iz zdravstvene
ga doma v Litiji.

Organizacije združenega 
dela pa so dolžne nadzirati 
delavce, ki so v bolniškem 
staležu in kršenja urejati z 
zdravnikom. V naši tovarni 
imamo to predvideno v pra
vilniku o delovnih razmerjih 
na 53. strani — 120. člen.

TOZD zdravstveno var
stvo Litija je pobudnik za 
ukinitev zdravstvene ambu
lante na Dolah pri Litiji. O 
tem bodo razpravljali na seji 
občinske konference SZDL 
in zainteresiranih predstav
nikov, saj gre za širši druž
beni interes. Šele nato bodo 
končno sklepali o tem na de
legatski skupščini občinske 
zdravstvene skupnosti. V 
tozdu Zdravstveno varstvo 
bodo pred tem pripravili 
strokovno analizo utemelje
nosti ukinitve te ambulante.

nav iaKo Doao izdelali 
elaborat o sedanjem stanju 
dežurstva zdravnikov, saj je 
predvidevano, da bi morda 
to ukinili z uvedbo nepre
kinjenega zdravstvenega 
varstva v rednem delovnem 
času.

M. Malenšek
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O predčasnem upokojevanju
Novi zakon o pokojninskem in invalid

skem zavarovanju prinaša novost o predčas
nih upokojitvah. To je bila prav gotovo ena 
najakutalnejših tem, o katerih so v zadnjih 
mesecih razpravljali naši delavci, predvsem 
tisti, ki se bližajo upokojitvi.

V tem članku objavljamo nekatere novo
sti in podrobnosti o predčasnih upokojitvah, 
poudarjamo pa, da stvari še niso dorečene in 
da lahko do novega leta pride še do nekate
rih sprememb.

Pot do prestavljenega skladiščnega šotora so asfaltirali, da 
bo olajšan prevoz z viličarji. V šotoru bodo uskladiščene cev
ke, in te je potrebno vsak dan odvažati v proizvodne oddel
ke. Do sedaj so bile cevke shranjene v sukalnici in pod na- 
puščem nasproti zgradbe bivšega računovodstva.

Zakon o pokojninskem in 
invalidskem zavarovanju v 
24. členu opredeljuje predča
sno pokojnino, ki se odmeri 
tako, da se starostna pokoj
nina, do katere bi imel zava
rovanec pravico glede na po
kojninsko dobo, če bi dopol
nil starost 60 let oziroma za
varovanka, če bi dopolnila 
starost 55 let, zmanjša za 
vsako leto predčasnega od
hoda v pokoj in krajše pokoj
ninske dobe. Nadalje zakon 
določa, da odstotek zmanjše
vanja pokojnine določi skup
nost s samoupravnim sploš
nim aktom tako, da dobi pri 
enaki starosti višjo pokojni
no zavarovanec z daljšo po
kojninsko dobo.

Z delegatskim gradivom 
smo prejeli predlog statuta 
Skupnosti pokojninskega in 
invalidskega zavarovanja v 
SR Sloveniji, ki v 32. členu 
določa odmero višine predča
sne pokojnine, ki se odmeri 
tako, da se starostna pokoj
nina, do katere bi imel pravi
co zavarovanec glede na po
kojninsko dobo, če bi dopol
nil starost 60 let oziroma za
varovanka, če bi dopolnila 
starost 55 let, zmanjša:

— za vsako leto predčas
nega odhoda v pokoj za 1,5 %

— za vsako manjkajoče 
leto pokojninske dobe do 
40 let (moški) oziroma 35 let 
(ženske) pa 0,5 %.

Zaradi nazor ne j še pred
stavitve, naj to določilo pred
loga statuta ponazorimo na 
primerih:

1. PRIMER:
Delavka bo imela v letu 

1984 33 let pokojninske dobe 
in bo v istem letu stara 
53 let. Kolikšna bo njena po
kojninska osnova po predlo
gu predčasnega upokojeva
nja, ki jo določa predlog sta
tuta?

Glede na to, da ima delav
ka 33 let delovne dobe, se ji 
starostna pokojnina odmeri 
od pokojninske osnove v vi
šini 81 %. Takšno odmerje- 
nje pokojnine je v veljavi že 
sedaj. Glede na to, da ta de
lavka uveljavlja predčasno

pokojnino, pa se ji od 81 % 
pokojninske osnove odšteje 
še:

— 2 x po 0,5 % (ker ji 
manjkata 2 leti delovne dobe 
do polne pokojnine), kar 
znese 1 %

— 2 x po 1,5% (ker ji 
manjka do starosti 55 let še 
2 leti), kar znese 3 %, skupaj 
torej 4 %.

Delavka bo imela torej za
radi predčasnega uveljavlja
nja pokojnine 77 % pokojnin
sko osnovo.
2. PRIMER

Delavec bo imel v letu 
1984 37 let pokojninske dobe 
in bo v istem letu star 58 let. 
Kolikšna bo njegova pokoj
ninska osnova po predlogu 
predčasnega upokojevanja, 
ki jo določa predlog statuta?

Glede na to, da ima dela
vec 37 let pokojninske dobe, 
se mu starostna pokojnina 
odmeri od pokojninske osno
ve v višini 79 %.

Glede na to, da delavec 
uveljavlja predčasno pokoj
nino, pa se mu od 79 % po
kojninske osnove odšteje še:

— 3 x po 0,5 % (ker mu 
manjkajo 3 leta delovne do
be do polne pokojnine 
40 let), kar znese 1,5 %,

— 2 x po 1,5 % (ker mu 
manjka do starosti 60 let še 
2 leti), kar znese 3 %, skupaj 
torej 4,5 %.

Delavec bo imel torej zara
di predčasnega uveljavljanja 
pokojnine 74,5 % pokojnin
ske osnove.

Kaj torej lahko zaključi
mo iz navedenih primerov 
oziroma iz predloga odmere 
predčasnega uveljavljanja 
pokojnine?

Ob enako dolgi delovni do
bi je ugodneje, da je delavec 
oziroma delavka starejša, 
ker je v skladu s predlogom 
odstotek zmanjševanja po
kojninske osnove manjši.

Mislim, da ne bo odveč, če 
ponovno poudarim, da ta 
predlog še ni dokončen, in 
da je še vedno v javni obrav
navi, zato lahko pride še do 
marsikatere spremembe. O

predlogu Statuta pokoj nin- 
sko-invalidskega zavarova
nja v SR Sloveniji je razpra
vljalo tudi predsedstvo mest
nega sveta ZSS Ljubljana, ki 
so menili, da za sprejem 
predloga statuta ni bilo do
volj široke javne razprave in 
da predlagatelj ni upošteval 
predlogov, ki so se izobliko
vali v javni razpravi pred 
sprejetjem zakona o invalid
sko pokojninskem zavarova
nju, čeprav je bilo to takrat 
dogovorjeno. Predlagali so, 
naj se predlog statuta pre
kvalificira v osnutek in naj 
gre tak v javno razpravo. Ja
vna razprava pa naj bo vsaj 
tako temeljita, kot je bila 
razprava o zakonu. Člani 
predsedstva so imeli tudi ne
kaj konkretnih pripomb, po
sebej o predčasni upokojitvi 
in o degresivni rasti pokoj
nin.

Kakšno pa je stanje 
glede predčasnega 
upokojevanja v naši 
delovni organizaciji?

V mesecu septembru smo 
v kadrovski službi v delovni 
organizaciji izdelali seznam 
vseh tistih delavcev, ki bi 
imeli v letu 1984 možnosti 
uveljavljanja predčasne po
kojnine. Zakaj je bil ta poda
tek potreben v naši delovni 
organizaciji? Vsako leto v 
mesecu septembru in okto
bru pripravljamo letne plane 
kadrov za prihodnje leto, 
kjer je potrebno upoštevati 
tudi upokojitve, da planira
mo nadomestitve upokoje
nih delavcev in predvidimo 
ali jih bo možno nadomestiti 
z notranjimi razporeditvami 
ali bo potrebno skleniti de
lovno razmerje z novimi de
lavci.

Poleg 16 rednih upokoji
tev, ki jih planiramo za pri

hodnje leto smo tako ugoto
vili, da je v delovni organiza
ciji še 49 tistih delavcev, ki 
bi lahko uveljavljali predča
sno pokojnino, od tega 17 de
lavcev in 32 delavk. Gotovo 
bi v delovni organizaciji za
šli v velike težave, če bi se 
vsi delavci odločili uvelja
vljati pokojnino, kar bi bila 
seveda od 1. 1. 1984 tudi nji
hova pravica. Zato je bila iz
vedba ankete nujno potreb
na, čeprav takrat še niso bili 
znani pogoji predčasnega 
upokojevanja. Veseli smo, 
da je večina delavcev z razu
mevanjem sprejela namen 
ankete in nam izpolnjeno tu
di vrnila. Žal pa nam nekate
ri posamezniki ankete niso 
vrnili. Še zdaleč ni bil naš 
namen, da te delavce silimo, 
da se upokojijo, nasprotno, 
naša želja je, da med nami 
ostanejo polna pokojninska 
leta.

Z anketo smo ugotovili, da 
bo kar 21 delavcev uvelja
vljalo predčasno pokojnino, 
22 delavcev ne bo uveljavlja
lo, 6 delavcev pa ni vrnilo an
kete in zato menimo, da bo
do še ostali v naši delovni or
ganizaciji.

Število 22 je zelo visoko, 
posebno če poleg prištejemo 
še 16 rednih upokojitev, sku
paj torej 38. Upamo pa še 
vedno lahko, da se bo to šte
vilo zmanjšalo posebno še, 
ker predvideni pogoji pred
časnega uveljavljanja pokoj
nin niso tako ugodni, kot 
smo morda pričakovali.

O kakršnihkoli spremem
bah in novostih na tem po
dročju vas bomo še obvešča
li, če pa so še vedno kakšne 
nejasnosti, pa se lahko oseb
no zglasite v strokovni služ
bi v naši delovni organizaciji 
in radi vam bomo svetovali.

Vera Bric
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Upokojili sta se
V mesecu septembru sta se upokojili dve 

naši delavki, Marija Klemenčič previjalka iz 
sukalnice in Marija Flus snemalka iz pred- 
predilnice.

Na sliki: Marija Flusova v razgovoru z obratovodjem 
ing. Andrejem Štritofom in kadrovikinjo Vero Bricevo. 
Marija Klemenčič ni prišla na običajen pomenek ob 
upokojitvi in malo zakusko.

Obiskali smo razstavo
tekstilnih
strojev ITMA 83

Obiskali smo mednarodni 
sejem tekstilnih strojev v 
Milanu. Potovali smo s 
Kompasovim avtobusom iz 
Ljubljane. Vožnja do Milana 
je trajala približno 8 ur. Dr
žavno mejo smo prestopili v 
Fernetičih. Prenočevali smo 
v hotelu VILLA LETIZIA v 
Bardolinu ob Gardskem (La- 
go di Garda) jezeru, ki je od
daljen od Milana 130 km. 
Tako nam vožnje ni manjka
lo in nas je zelo utrujala.

Na sejmu razstavlja 1200 
razstavljalcev iz 29 držav. 
Površina razstavljenega pro
stora znaša 125.000 m2. Za 
ogled tega zanimivega sejma 
so prijavili obiskovalce iz 90 
držav. Zaradi časovne stiske

in velike površine razstavne
ga prostora, smo se najbolj 
zanimali le za novitete, ki bi 
koristile v naši tovarni. Tako 
smo si za predilnico ogledali 
prstančni stroj iz NDR firme 
TEXTIMA, kakršni bodo pri
hodnje leto »tekli« v predilni
ci bombaža. Naj omenim ne
kaj novitet pri teh strojih. 
Raztezala so bolj navpična, z 
večjo obtežbo, ustavljanje 
vreten je ročno s posebno ro
čico; novosti so še pri pogo
nu, katere pa za predico niso 
pomembne.

Naj še opišem stroj, ki je 
bil postavljen na razstavi
šču. Imel je preko 1000 vre
ten in je bil opremljen z na
pravo za snemanje kop sov

Marija Klemenčičeva
se je zaposlila v naši delo
vni organizaciji leta 1966, 
v oddelku sukalnice. To ni 
bila njena prva zaposli
tev, saj je pred tem delala 
v tovarni usnja v Šmart
nem in že v letih 1945/46 
tudi v predilnici. Previjal
ka na avtomatsko previ- 
jalnih strojih je bila vse 
do upokojitve. Našega po
slovilnega srečanja se žal 
zaradi zadržanosti ni ude
ležila.

Marija Flus je gotovo 
ena redkih delavk, ki je 
vse do upokojitve opra
vljala dela in naloge sne- 
malke na flyerjih. Upoko
jila se je s 23 leti in pol 
delovne dobe. V mladosti

je morala zaradi neureje
nega varstva otrok preki
niti delo v predilnici, kar 
se ji danes ob upokojitvi 
gotovo pozna, posebno še, 
ker pokojnina ne bo viso
ka.

Z delom snemalke je bi
la zadovoljna, čeprav je fi
zično zelo naporno. Le 
zadnja leta so bili flyerski 
navitki vedno težji, toda 
do konca ni klonila. Da je 
bila Flusova izredno pri
zadevna in vestna sne
malka, je potrdil tudi 
obratovodja oddelka, ki je 
bil na poslovilnem sreča
nju.

Obema želimo, da leta, 
ki so pred njima, preživi
jo kar se da najlepše.

V. B.

PRIŠLI -
v septembru
PRIŠLI:

L 9. 1983 Marjan JANE
ŽIČ, C. K. S. 17, Litija, PB/1. 
izmena;

L 9. 1983 Vida SMRKE,
Ustje 7, Šmartno, pripravni
ca;

1. 9. 1983 Mojca SIMON
ČIČ, Partizanska pot 54 a, 
Litija, priprav.;

1.9.1983 Cirila LESJAK, 
Cankarjeva 5, Litija, pri
pravnica;

1.9. 1983 Marjan JAN
ČAR, Trg na Stavbah 11, Li
tija, rem. PB;

1. 9. 1983 Slavica RADO
VANOVIČ, Trg na Stavbah 
15, S/l. izmena;

5. 9. 1983 Vojko MAJCEN, 
Levstikova 2, Litija, tran
sport;

kot je CO-WE-MAT. Stroje, 
ki bodo montirani v predilni
ci bombaža, bomo snemali 
ročno. Za CO-WE-MAT ni 
prostora za odmik rok, zara
di nosilnih stebrov v dvora
ni. Na teh strojih bomo 
predli samo visoke številke. 
Za vzdrževanje bodo bolj 
zahtevni; potrebno bo redno 
čiščenje ter pravilno ravna
nje z njimi. Seveda, s takš
nim ravnanjem bomo dose
gli, da bodo predice lažje 
opravljale svoje delo in dose
gle večjo produktivnost.

Ogledali smo si še stroje z 
napravo sirospun. Noviteta 
je v tem, da imajo predprejo 
navito na križnem navitku, 
in je dvojna. Seveda s tem 
odpade dvojni natik, kar je 
lažje za predico. ...

A. Pajtler

ODŠLI

5. 9. 1983 Rudolf KAPLJA,
Ul. solidarnosti 1, Litija, P/ 
rez.;

5.9. 1983 Jožefa GORI
ŠEK, Ul. solidarnosti 3, Liti
ja, P/rez.;
_ 5. 9. 1983 Mojca ŠUŠTER
ŠIČ, C. K. S. 18, Litija, P/ 
rez.;

15.9. 1983 Dušan MAN
DIČ, Valvazorjev trg 11, Liti
ja, S/rez.;
_ 19. 9. 1983 Erik ANŽEL, 
Šmarska c. 2, Litija, PP/3. iz
mena.

ODŠLI:
Upokojitve:

30.9. 1983 Marija KLE
MENČIČ, Trg na Stavbah 6, 
Litija S/l. izmena;

30.9.1983 Marija FLUS, 
Grbinska 27, Litija, PP/2. iz
mena.
Pismeni sporazum:

15.9. 1983 Marjeta NO
VAK, C. Z. B. 54, Litija, P/ 
rez.;

13. 9. 1983 Marija SAKE- 
LJEŠEK, Renke 10, PA/3, iz
mena;

16.9. 1983 Slavica UNU- 
FREJŠČUK, Kidričeva 29, 
Zagorje, PA/3, izmena;

19. 9. 1983 Anton POGLA
JEN, Preska nad Kostrev. 
18, PP/3. izmena.

V naši delovni organizaciji 
je bilo na dan 30. 9. 1983 za
poslenih 1005 delavcev, od 
tega 671 žensk in 334 mo
ških.

Od skupnega števila zapo
slenih je 22 mladoletnih 
oseb.

J. Zupančič
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Končano je naše 
športno tekmovanje

Letošnje športno tekmova
nje, ki ga priredimo v okviru 
tovarniškega praznika, je bi
lo z^dve panogi bogatejše — 
košarko in odbojko. Osem 
disciplin se je septembra 
zvrstilo; da ni bilo prenapor
no sta bili največ dve tekmo
vanji v enem tednu. Pokaza
lo se je, da je taka odločitev 
komisije za rekreacijo ume
stna, saj je aktivno sodelova
lo skoraj enkrat več delav
cev kot prejšnja leta, ko je 
bilo celotno tekmovanje v 
enem tednu.

Iz predpredilnice je, vsaj 
na enem tekmovanju sodelo
valo 23 delavcev, iz predilni-

KEGLJANJE

ce 24, iz sukalnice 23, iz vzdr
ževanja 16 in iz skupnih 
služb 17, skupaj kar 103 de
lavci. Mnogi so nastopili v 
večih disciplinah. Najbolj 
obiskano je bilo tekmovanje 
v streljanju. Tu je sodelovalo 
53 delavcev.

Najbolj vsestranski špor
tnik je Jože Nejedly, ki se je 
udeležil vseh tekmovanj. Se
dem delavcev pa je izpustilo 
le po eno disciplino. Ti so: 
Egon Vovk in Tine Jerina 
(balinanje), Bogo Tomše, Bo
ris Zupančič, Bojan Tišler in 
Berto Kos (šah) in Ferid Se- 
ferovič (košarka).

M. M.

V tej disciplini je sodelovalo 48 delavcev. 
Objavljamo 15 najboljših:

polno čiščenje skupaj

1. Kos Janko (PP)
2. Kos Berto (VZ)
3. PajerVeno (SS)
4. Tišler Bojan (SU)
5. VizlarJože (VZ)
6. Markelc Ivan (SS)
7. Škoberne Franc (PP)
8. Hauptman Janez (VZ)
9. Tomše Bogo (PR)

10. NejedlyJože (PR)
11. Žnidar Franc (VZ)
12. Kos Tone (SU)
13. StrmljanJože (SU)
14. Remec Sašo (PP)
15. Jerina Martin (SS)

162 63 225
132 80 212
149 62 211
141 68 209
143 62 205
152 53 205
140 62 202
136 60 196
132 62 194
141 53 194
140 51 191
134 52 186
123 62 185
136 49 185
122 62 184

MLADEŽ
Starejša ženske mlademu 

fantu na avtobusu:
— Ali ne bi vstali!
— Rajši ne, ker bi se ta

koj vi usedli na moj sedež.

ČLOVEKOLJUB
— Moj mož ima rad vse 

ljudi!
— Moj tudi. Včasih pije 

na zdravje celega telefonske
ga imenika.

Končni vrstni red tekmovanja za najboljši 
oddelek:
L PREDILNICA 156 točk
2. PREDPREDILNICA 136 točk
3. SKUPNE SLUŽBE 126 točk
4. SUKALNICA 125 točk
5. VZDRŽEVANJE 115 točk

Občinsko gasilsko tekmovanje
Ob SO.letnici gasilskega 

društva Vače je bilo gasilsko 
občinsko tekmovanje za vsa 
društva v občini Litija. Ob
činska gasilska zveza Litija 
je pripravila vso tehnično iz
vedbo za to veliko tekmova
nje.

Tokrat se je prijavilo 52 
desetin vseh starosti in spo
lov. Žal moram povedati, da 
se Predilnica Litija ne udele
žuje tega tekmovanja, ki je 
že prerastel pričakovanja. 
Ne vem kaj je vzrok da člani 
IGD PL ne sodelujejo na no
beni vaji, ki je namenjana za

tekmovanje na prostovolj
nem delu. Res pa je da posa
mezni člani IGD zelo akti
vno delujejo na terenu in vo
dijo desetine v svojem dru
štvu. Iz rezultatov je razvid
no kako so desetine izenače
ne, tako da je imela sodni
ška komisija zelo težko nalo
go kako pravilno soditi in de
setini odmeriti tisto mesto, 
ki ga je zaslužila. Tekmova
nje je potekalo zelo v redu in 
ni bilo pripomb na sodnike, 
saj so bili iz drugih občin
skih zvez in niso sodili pri
stransko. R. Z.

Prodajalci iz tovarne Slateks iz Slatine večkrat pridejo k 
nam ponujati svoje izdelke — posteljno perilo, odeje, trener
ke itn. S prodajo so zadovoljni, dosti prodajo, saj kupcu ni 
potrebno takoj odšteti denar, dovolj je, da pokaže osebno iz
kaznico. Blago plača kasneje, v treh mesečnih obrokih in 
brez obresti. Prodajo organizirajo tako, da lahko nabavljajo 
delavci popoldanske in dopoldanske izmene pred oziroma 
po delovnem času, delavci nočne izmene pa lahko pridejo 
posebej za to v Predilnico.

LITIJSKI PREDILEC izhaja dvakrat mesečno. Izdajajo ga delavci Predilnice Litija. Odgovorni urednik: Matic Malenšek. 
Člani uredništva: Branko Bizjak, dipl. ing. Mirko Dolinšek, Martina Kralj in Vinko Keržan. Fotografije: Matic Malenšek. 
Številka telefona (061) 881-411 (76). List dobijo člani delovne organizacije in upokojenci brezplačno na dom. Tisk: TK Gorenj
ski tisk Kranj. Naklada: 1600 izvodov.


